
مرگ 1430 نفر در بهار
 به خاطر سوءمصرف مواد

سازمان پزشکى قانونى کشور از مرگ 1430 نفر درپى 
سوءمصرف مواد در بهار امسال خبر داد با این توضیح که 
بر اساس آمارهاى موجود در سه ماهه نخست سال جارى 
1430 نفر بر اثر سوءمصرف مواد در کشور جان خود را از 
دست دادند که از این تعداد 786 نفر بر اثر داروهاى مخدر 

جانباخته اند. 
 گزارش پزشکى قانونى ادامه داده که متأسفانه آمار تلفات 
ناشى از مصرف داروهاى مخدر در بهار امسال نسبت به مدت 
مشابه سال قبل 27 درصد افزایش داشته که عمده این موارد 
به دلیل نا آگاهى از عوارض و تبعات و مصرف خودسرانه آن ها 
اتفاق مى افتد.   بر اساس این گزارش در این مدت 1430 نفر 
در کشور بر اثر سوءمصرف مواد جان خود را از دست دادند که 
از این تعداد 1218 نفر مرد و 212 نفر زن بودند. آمار تلفات 
اعتیاد در سه ماهه نخست امسال در مقایسه با مدت مشابه 
سال قبل 14 درصد افزایش یافته است.   همچنین بر اساس 
اعلام سازمان پزشکى قانونى از کل تلفات سوءمصرف مواد در 
بهار امسال، 173 نفر بر اثر مصرف مواد مخدر، 40 نفر مواد 
محرك، 786 نفر داروهاى مخدر، 215 نفر مصرف همزمان 
مواد مخدر و محرك با داروى مخدر و 163 نفر سوءمصرف 
همزمان چند دسته مواد و دارو جان خود را از دست داده اند. 

میانگین سن سکته 10 تا 20 سال
 پایین تر از کشور هاى پیشرفته 

به گفته رئیس بیمارستان شهید رجایى کرج در حال حاضر 
متوسط سن سکته در کشور حدود 50 سال و در کرج 48 سال 
است. این سن در کشورهاى پیشرفته 65 تا 70 سال است.  
علیرضا دهقان نیرى درخصوص علائم سکته و لزوم آگاهى 
بخشى عمومى گفت: آگاهى و اطلاع رسانى به مردم در نجات 
جان آنها بسیار اهمیت دارد، اینکه هر گونه علائم مانند درد در 
قفسه سینه، تنگى نفس، تپش قلب، ضعف یا بى حالى شدید را 
جدى بگیرند و به اورژانس مراجعه کنند. همچنین دردى که 
از بالاى ناف تا زیر فک فوقانى ادامه مى یابد و یا درد سر دل، درد 
پشت قفسه سینه، درد دست چپ ممکن است از علائم سکته 
حاد قلبى باشد.   به گزارش ایسنا ، این متخصص در پاسخ به 
اینکه چرا شاهد بروز سکته در سنین پایین تر از کهنسالى 
هستیم، اظهار داشت: متاسفانه 44 درصد علل مرگ و میر در 
کشور ما به علت قلبى- عروقى شامل سکته مغزى، قلبى و فشار 
خون است که بخش عمده اى از این درصد متعلق به سکته هاى 
قلبى است. در کشور ما به نسبت کشورهاى پیشرفته سن 
سکته 10 تا 20 سال پایین تر است. در حال حاضر متوسط 
سن سکته در کشور حدود 50 و در کرج 48 سال است. این 
سن در کشورهاى پیشرفته 65 تا 70 سال است و در حدود 
سن سالمندى اتفاق مى افتد، اما در کشور ما سکته در سنین 
ابتدایى میانسالى رخ مى دهد.   او بر لزوم رعایت رژیم تغذیه اى 
تاکید کرد و گفت: اگر کنترل فشار، چربى، قند خون، رژیم 
غذایى، دورى از دخانیات و ورزش را در برنامه خود لحاظ کنیم 
از 80 درصد بیمارى هاى قلبى- عروقى جلوگیرى کرده ایم. 
پیشگیرى با کارهاى ساده، کم هزینه مثل کاهش مصرف 
نمک، شکر، چربى و کاهش وزن مخصوصاً دور شکم با دریافت 

کالرى کمتر، اصلاح سبک زندگى امکان پذیر است. 

گرانى
واقعا گرانى ها سر به فلک کشیده است و کسى دیگر 
جوابگوى این همه گرانى بى سرو صدا نیست. کارگران و 
کارمندان کمرشان زیر این همه گرانى خم شده است کمى 

هم مسئولان به فکر اقشار کم درآمد جامعه باشند. 
یک شهروند از تهران

بازار
بازار بزرگ تهران به محل تردد چرخ دستى تبدیل شده 
و مراجعان را با مشکل تردد مواجه کرده است. از مسئولان 
تقاضا داریم که به این امر رسیدگى کنند تا ترافیک در این 

محل کمتر شود. 
یک شهروند از تهران

بیکارى 
 واقعا بیکارى در لرستان به مرز فاجعه رسیده است. دولت 
باید اقدامى جدى در این زمینه داشته باشد. جوانان این شهر 
توانایى دارند اما کار ندارند. نبود کار هم هزار مشکل ایجاد 

مى کند. 
خسروى از تهران 

مواد مخدر
چرا مواد مخدر خطرناکى چون شیشه که جوان هاى ما 
را خیلى راحت به سمت نابودى مى کشاند. اینقدر در کشور 
فراوان شده و راحت در دسترس جوانان هاست چرا پلیس 
مبارزه با مواد مخدر اقدام ویژه اى در این رابطه نمى کند چرا 
جلوى تولید آشپزخانه اى این افیون نابودکننده را نمى گیرند 
از رئیس پلیس مبارزه با موادمخدر تقاضا داریم هر چه زودتر 

تدابیرى در این مورد بیندیشند. 
یک شهروند از اسلامشهر

آرمان ملى: این گزارش را با این جمله از 
علیرضا زاکانى، شهردار تهران، آغاز مى کنیم 
که اخیرا در گفت وگویى مدعى شد که یکى 
از اساتید با ادله اى که برایش آورده گفته که 
تهران 3000 سال است که زلزله نیامده و 
تهدیدى در حوزه زلزله براى تهران وجود 

ندارد. 
روز گذشته باز هم در تهران زلزله آمد و این 
بار دماوند را با بزرگاى 3.9 ریشتر لرزاند. بعد 
از آن هم پس لرزه اى به قدرت 2.5 ریشتر در 
ساعت 14:42 بین استان هاى تهران و مازندران 
اتفاق افتاد. هرچند حامد یزدى مهر، مدیرکل 
مدیریت بحران استان تهران، گفت که این 
زمین لرزه حوالى دماوند، خسارات جانى و 
مالى نداشته اما موضوع زمین لرزه در استان 
تهران به ویژه در پایتخت، موضوعى نیست 
که با چنین خبرهایى به فراموشى سپرده 
شود. هرازگاهى هشدارهایى از کارشناسان 
در رسانه هاى متفاوت منتشر مى شود که 
زلزله تهران هزاران نفر را به کشتن خواهد داد 
و درصد ویرانى به حدى بالاست که یک فاجعه 
ملى و بلکه بین المللى با زلزله تهران به وقوع 
مى پیوندد؛ اخبارى که تنها تن و بدن شهروندان 
را مى لرزاند چراکه در کنار آن اقدامات جدى، 
ملموس و قابل مشاهده چندانى از سوى مدیران 
شهرى و مسئولان ذى ربط براى مقابله با این 
فاجعه صورت نمى گیرد. تهران هنوز درگیر 
بافت فرسوده اش و مشکلات پیش پاى نوسازى 
و مقاوم سازى بافت فرسوده اش است و جالب 
اینکه همزمان، ساخت و سازهاى بى رویه و غیر 
قانونى و البته ناایمن و ناامن مقابل زلزله در 
حال جاگذارى هستند.  عواقب سهمگین زلزله 
پایتخت ما را بر آن داشت تا با مجید فراهانى، 
عضو شوراى شهر تهران در دوره پیش یعنى 
پنجمین دوره آن صحبت کنیم. بحث عدم 
نظارت و آسیب پذیرى سوله هاى مدیریت 
بحران از یک سو و عدم نوسازى و بهسازى بافت 
فرسوده و توقفى که در این دوره از مدیریت 
شهرى رخ داده از سوى دیگر، موضوعات 
مورد بحث با این کارشناس شهرى است.   از 
او مى پرسیم که تهران به لحاظ زیرساختى، تا 
چه اندازه در برابر زلزله مقاوم است. گفت وگوى 
ما با این استاد دانشگاه را بخوانید که با آنچه 
فراهانى مى گوید، با فرمایشات آقاى شهردار 
شروع مى شود ؛ ادعاها و عملکردهایى که 
چنانچه اتفاقى در تهران رخ دهد از چشم مردم 

دور نخواهد ماند. 

  ادعاى نیامدن زلزله 
زلزله اى که در دماوند اتفاق افتاد نشان 
مى دهد که چه قدر اظهار نظر علیرضا 
زاکانى، شهردار تهران که گفته بود در تهران 
3000 سال است که زلزله نیامده و خطرى 
تهران را تهدید نمى کند، کارشناسى نشده 
بوده. مجید فراهانى با بیان این مطلب ادامه 
مى دهد که «گفته شد که با بررسى هایى که 
داشته اند از روى گسل هاى تهران، تا اطلاع 
ثانوى زلزله اى نخواهد آمد. این فرمایش 

آقاى شهردار بود.»
این عضو پیشین شوراى شهر تهران در 
خصوص زلزله دماوند و نسبتش با سخنان 
شهردار، ادامه مى دهد که مهم ترین خطرى 
که زلزله دماوند مى تواند ایجاد کند، فعال 
کردن گسل هاى اصلى شهر تهران است؛ 
چه گسل مشاء، چه گسل شمال تهران و چه 
گسل رى را این زلزله ها مى توانند به شدت 
فعال کنند و آن سرنوشت محتومى را که 
همه صاحبنظران و همه متخصصین با توجه 
به دوره هاى زمانى شهر تهران پیش بینى 
مى کنند که ما به زودى زلزله اى سهمگین 
در تهران خواهیم داشت، به وقوع خواهد 
پیوست با بررسى گسل ها اثبات شده که 
زلزله نخواهد آمد و بعد هم به این نتیجه 
رسیده بود که وقتى به چنین چیزى اعتقاد 

داریم، در برنامه ریزى ها و در پروژه هاى 
عمرانى، جور دیگرى عمل مى کنیم.  
شاید  که  مى دهد  توضیح  فراهانى 
منظور شهردار این بوده که چون زلزله 

نخواهد آمد دیگر در 
پروژه هاى عمرانى 
نیازى نیست که 

آیین نامه 1800 پیشگیرى از زلزله رعایت 
شود و به همین دلیل هم هست که مرتب 
در کمیسیون ماده پنج، مجوز بلندمرتبه 
سازى روى گسل هاى شمال تهران و گسل 
مشاء داده مى شود؛ جاهایى که قبلا ممنوع 
بود و حالا با مجوز شهردارى ساخت و ساز در 
آن صورت مى گیرد چون گفته اند که زلزله 
دراین اماکن نخواهد آمد.  این استاد دانشگاه 
معتقد است که تبعات چنین رفتارهایى را 
مردم خواهند داد و باید مسئولیت شهردار 
تهران و حامیان او را هم در نظر گرفت و مورد 

مداقه قرار داد. 

در دو سال گذشته سوله مدیریت 
بحرانى ساخته نشده 

فراهانى مى گوید در زمینه بحث زلزله، 
شهردارى تهران به عنوان یکى از مهم ترین 
ارکان بحران شهر تهران، شهردار تهران، 
فرمانده مدیریت بحران شهر تهران است؛ 
مهم ترین سازمان مدیریت بحران شهر تهران 
که سازمان پیشگیرى و مدیریت بحران شهر 
تهران است، زیرمجموعه شهردارى تهران است 
و باید گفت که متاسفانه در دو سال گذشته هیچ 
بازدیدى از سوى شهردارى تهران از این سازمان 
صورت نگرفته و ما هیچ خبرى از مدیریت 
بحران جدیدى نداریم! او ادامه مى دهد 
که بر اساس برنامه ریزى ها قرار 
بوده در هر محله و ناحیه اى 
حداقل در 374 محله تهران 
در هر محله حداقل یک سوله 
مدیریت بحران داشته باشیم که 
زیرساخت هاى  جزو 
اساسى است که در 

زمان بحران به کمک مردم بیاید و ما حدود 
100 سوله مدیریت بحران بیشتر نداشتیم و در 
دوره ما یعنى دوره پنجم، تعدادى ساخته شد اما 
متاسفانه در دو سال گذشته هیچ سوله مدیریت 

بحرانى ساخته نشده. 

اشغال سوله هاى مدیریت بحران 
براى کاربرى هاى دیگر!

این عضو پنجمین دوره شوراى شهر 
تهران به این نکته مهم هم اشاره مى کند 
که بر اساس اخبارى که دارد، بسیارى از 
سوله هاى مدیریت بحران به مقاصدى غیر 
از مدیریت بحران اختصاص داده شده و 
در اشغال سازمان ورزش است یا تحویل 
سازمان فرهنگى هنرى شهردارى تهران 
براى استفاده آن ها داده شده یا استفاده هایى 
غیر از مدیریت بحران از این سوله ها مى شود 
و واقعا باید گزارشى از این سوله ها داده 
شود که از این 100 سوله چه استفاده هایى 
مى شود و کدامشان آماده اند براى مدیریت 
بحران شهر تهران و برنامه شهردارى تهران 
براى گسترش این سوله ها و محلاتى که این 

امکان را ندارند، چه هست؟

گسل رى، فعال شود، فاجعه قرن 
اتفاق مى افتد 

اما بحث بعدى متوجه نوسازى بافت 
فرسوده است که به اعتقاد فراهانى مهم ترین 
تهدید براى شهر تهران، مساله بافت فرسوده 
است و این بافت فرسوده که عمدتا در بافت 
قدیم شهر تهران به ویژه در مناطق 11، 
12، 15 به خصوص مناطق جنوبى شهر 
تهران وجود دارد، بیش ترین آسیب پذیرى 
را ایجاد کرده و بنا بر پیش بینى مجموعه 
موسسه فعال ژاپنى که طبق قراردادى 
با شهردارى تهران در بیست سال پیش 
بررسى کرد؛ در صورت فعال شدن گسل 
رى، بیش از 500 هزار نفر از کسانى که در 
بافت هاى فرسوده زندگى مى کنند تلفات 
خواهد داشت و یعنى فاجعه قرن اتفاق 
خواهد افتاد اگر گسل رى فعال شود با این 
وضعیتى که در حال حاضر وجود دارد. بر این 
اساس، به گفته فراهانى، مساله نوسازى بافت 
فرسوده و ایجاد تشویق هایى براى این مساله 
بسیار اهمیت دارد که سازندگان شهر تهران 
سرمایه هاى خود را به سمت نوسازى بافت 

فرسوده هدای ت کنند. 
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مرگ و میرها

اخبار کوتــــاه

روى خط آرمان ملى

کلاس هاى  آیین نامه رانندگى 
دیگر اجبارى نیست

متقاضیان آموزش رانندگى الزامى به شرکت 
در کلاس هاى آموزش  آیین نامه در آموزشگاه ها 
را ندارند.  سردار حسین رمضانى معاون اجرایى 
پلیس راهور فراجا درباره الزام حضور متقاضى 
براى آموزش  آیین نامه از سوى آموزشگاه ها 
و غیر قانونى بودن آن گفت: برابر  آیین نامه 
آموزشگاه هاى رانندگى که در سال 1397
تصویب و به آنها ابلاغ شد، قرار بر این شد آموزش 
حضورى  آیین نامه راهنمایى و رانندگى اختیارى 
باشد.  او افزود: بر همین اساس در حال حاضر 
متقاضیان الزامى به حضور در کلاس هاى آموزش  

آیین نامه را ندارند. 

انحلال و ادغام دانشگاه پیام نور 
از دستور کار مجلس خارج شد

رئیس کمیسیون اقتصادى مجلس گفت: 
مصوبه کمیسیون آموزش تحقیقات مجلس 
در ارتباط با ادغام دانشگاه پیام نور با سایر 
دانشگاه هاى کشور از دستورکار مجلس خارج 
شد.  محمدرضا پورابراهیمى صبح دیروز در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: با پیگیرى 
انجام شده مصوبه کمیسیون آموزش تحقیقات 
مجلس در ارتباط با ادغام دانشگاه پیام نور با 
سایر دانشگاه هاى کشور از دستور کار مجلس 
شوراى اسلامى خارج شد.  او با اشاره به جزئیات 
بیشتر این خبر گفت: پیرو تقاضاهاى مکرر 
اعضاى هیأت علمى دانشگاه هاى پیام نور کشور 
در نشستى که با حضور بیش از 50 عضو هیأت 
علمى این دانشگاه برگزار شد، پیگیرى هاى لازم 
در این ارتباط صورت گرفت.  رئیس کمیسیون 
اقتصادى مجلس با بیان اینکه در این ارتباط در 
تماس با وزیر علوم در دو مرحله موضوع مطرح 
و به شکلى مقرر شد که وزارت علوم از دانشگاه 
پیام نور دفاع کند، افزود: در تماسى با هیات 
رئیسه مجلس شوراى اسلامى و کمیسیون 
تلفیق، نگرانى در ارتباط با حفظ این مهم را 
که در کمیسیون تحقیقات مطرح شده است، 
اعلام کردم.  نماینده مردم کرمان و راور در 
مجلس شوراى اسلامى بیان کرد: با پیگیرى هاى 
انجام شده صبح دیروز مصوبه کمیسیون آموزش 
مجلس جهت طرح در کمیسیون تلفیق براى 

ادغام دانشگاه پیام نور از دستور کار خارج شد. 

وضعیت معیشتى
 موتورسواران متخلف

پلیس گفته در برخورد با موتورسواران متخلف، 
وضعیت معیشتى خانواده آنها را در نظر مى گیرد. 
سردار سید کمال هادیان فر در گفت وگو با ایلنا 
در واکنش به برخى گلایه هاى شهروندان مبنى 
بر کاهش جدیت پلیس راهنمایى و رانندگى در 
برخورد با موتورسواران متخلف و بر هم خوردن 
انضباط ترافیکى معابر کلانشهرها به دلیل 
تخلفات راکبان موتورسیکلت، گفت: این طور 
نیست که پلیس راهور برخورد با موتورسواران 
متخلف را رها کرده باشد، ولى حواسمان هست 
که موتورسیکلت، وسیله امرار معاش 90 تا 
95 درصد افرادى است که از این وسیله نقلیه 
استفاده مى کنند، بنابراین مأموران ما در مواجهه 
با موتورسواران با اندکى اغماض برخورد مى کنند، 
چراکه نمى خواهیم معیشت خانواده هاى راکبان 
موتورسیکلت مختل شود.  او افزود: در قبال 
کمک هایى که به راکبان موتورسیکلت انجام 
مى دهیم و توصیه اى که به مأموران خودمان 
معیشتى  وضعیت  گرفتن  نظر  در  براى 
خانواده هاى موتورسواران داریم، خواسته ما از 
موتورسیکلت سواران این است که قانون را رعایت 
کنند و به حقوق همه شهروندان احترام بگذارند؛ 
یعنى به صورت خلاف جهت یا از مسیر پیاه رو 
یا خط ویژه عبور نکنند و براى حفظ جان خود 
از کلاه ایمنى استفاده کنند و از انجام حرکات 

مارپیچ و سایر تخلفات پرهیز کنند. 

مهلت ثبت نام در مدارس اتباع 
اعلام شد

ایسنا نوشت: به گفته رئیس مرکز امور 
بین الملل و مدارس خارج از کشور وزارت آموزش 
و پرورش، دانش آموزان اتباع که به صورت قانونى 
یا غیرقانونى در ایران هستند تا دهم شهریورماه 
براى ثبت نام در مدارس مهلت دارند. مهدى 
فیاضى در برنامه اى تلویزیونى درباره چالش هاى 
نظام آموزشى و اتباع خارجى، اظهار کرد: 
دانش آموزان اتباعى که غیر قانونى داخل کشور 
هستند ابتدا باید در سامانه سهما وزارت کشور 
آمار و اطلاعات خود را ثبت کنند تا از تحصیل 

برخوردار شوند.  

بدهى 40 هزار میلیارد تومانى 
دولت به شهردارى 

لطف ا... فروزنده، معاون مالى و اقتصاد شهرى 
شهردارى تهران در نشست خبرى خود درباره 
میزان طلب هاى شهردارى تهران از دولت توضیح 
داد: طلب هاى شهردارى از دولت مربوط به دو 
بخش است، یک بخش بابت تعهدات دولت در 
زمینه یارانه بلیت مترو و اتوبوس است که براساس 
اسناد تاییدشده توسط سازمان حسابرسى، دولت 
تا پایان سال گذشته حدود 3 هزار میلیارد تومان 
در این زمینه به شهردارى تهران بدهکار بود. براى 
امسال هم اسناد مربوط به 900 میلیارد تومان 
بدهى دیگر در این زمینه را تهیه کرده ایم که 

امیدواریم دولت به شهردارى بپردازد.
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a r m a n m e l i . i r

زلزله روز گذشته دماوند بهانه اى شد تا «آرمان ملى» در گفت وگو با یک کارشناس نگاهى
 به سیاست هاى شهردارى تهران در این خصوص بیندازد؛ 

ز﹜ــ︤﹜﹥ در ا︨︐︀ن ︑︣ان رخ داد؛ز﹜ــ︤﹜﹥ در ا︨︐︀ن ︑︣ان رخ داد؛
︣دار  ︗️ ا︵﹑ع آ﹇︀ی︫ 

مجید فراهانى مى گوید: 
مسئولیت هرگونه تبعات ناشى
   از زلزله شهر تهران به عهده 
  شهردارى ست که ادعا کرده بود 
   در تهران 3000 سال است
  که زلزله نیامده

رسیده بود که وقتى به چنین چیزى اعتقاد 
داریم، در برنامه ریزى ها و در پروژه هاى 
عمرانى، جور دیگرى عمل مى کنیم.  
شاید  که  مى دهد  توضیح  فراهانى 
منظور شهردار این بوده که چون زلزله 

نخواهد آمد دیگر در 
پروژه هاى عمرانى 
نیازى نیست که 

بحران جدیدى نداریم! او ادامه مى دهد 
که بر اساس برنامه ریزى ها قرار 
بوده در هر محله و ناحیه اى 

حداقل در 
در هر محله حداقل یک سوله 
مدیریت بحران داشته باشیم که 
زیرساخت هاى  جزو 

در دو سال گذشته سوله هاى مدیریت بحران رها شده و هیچ سوله اى ساخته نشده است؛ 
شهر تهران 374 محله و هر محله نیاز به یک سوله دارد

در صورت فعال شدن گسل رى، بیش از 500 هزار نفر از کسانى که در بافت هاى فرسوده 
عمدتا در مناطق جنوبى شهر تهران، زندگى مى کنند کشته و مصدوم خواهند داشت و این 

یعنى فاجعه قرن 

مهم ترین خطرى که زلزله دماوند مى تواند ایجاد کند، فعال کردن گسل هاى اصلى شهر 
تهران است؛ چه گسل مشاء، چه گسل شمال تهران و چه گسل رى را این زلزله ها مى توانند 
به شدت فعال کنند و آن سرنوشت محتومى را که همه صاحبنظران و همه متخصصان با 
توجه به دوره هاى زمانى شهر تهران پیش بینى مى کنند که ما به زودى زلزله اى سهمگین

در تهران خواهیم داشت، به وقوع خواهد پیوست

استاندار تهران گفته روند مهاجرت معکوس از تهران محسوس است

مشکلات اقتصادى تهرانى ها را کوچاند
محسنى بندپى در زمان حضورش در استاندارى تهران 
اعلام کرده بود سالانه به طور میانگین 250 هزار نفر به 
تهران مهاجرت کرده و به جمعیت آن اضافه مى شود، حالا 
این سوال مطرح مى شود که با توجه به تورم و مشکلات 
اقتصادى که وجود دارد آیا آمارى از مهاجرت سالانه به 
استان تهران داریم یا این مهاجرت به شکل معکوس درآمده 

و افراد از تهران مهاجرت مى کنند؟
استاندار تهران در این باره با بیان اینکه روند مهاجرت 
معکوس از تهران محسوس است، درباره کاهش مشکلات 
حمل و نقل عمومى از تهران به شهرهاى اطراف توضیحاتى 
داده. علیرضا فخارى در گفت وگو با ایلنا گفته: به نظر 
مى رسد برآوردى که جناب آقاى بندپى در آن زمان داشتند 
براساس آمارها درست بوده است و امروز نیز ما تقریبا مشابه 

آن شرایط را داریم. 
اما او ادامه داده که روند مهاجرت به تهران روند کندى 
است، چراکه تقریبا وقتى هر فردى که به تهران مى آید 
ممکن است جذابیت هاى اولیه اى براى او داشته باشد، اما 
ظرف یک هفته تا ده روز متوجه مى شود شرایط براى ادامه 
سخت است. بنابراین آن چیزى که ما شاهد هستیم حقیقتا 
به دور از اغراق این است که زمینه بازگشت مردم از تهران 

به روستاها و شهرهایشان فراهم شده است. 
استاندار تهران تصریح کرده که اگر زیرساخت ها در 
برخى از همین روستاها یا شهرهایى که مردم شان به تهران 
مهاجرت کرده اند، فراهم شود و زمینه اسکان و اشتغال در 
آنجا فراهم شود، مى تواند در بازگشت مردم به این روستاها 

و شهرهایى که از آنجا مهاجرت کرده اند، موثر باشد. 
فخارى با بیان اینکه در کشور ما به لحاظ سرانه هایى 
مانند بهداشت و آموزش تقریبا شرایط متعادلى داریم، 
به طور مثال شرایط تخت هاى  توضیح داده: یعنى 
بیمارستانى ما در تهران ممکن است، 1.8 تا 1.9 باشد و 
همین شرایط در برخى از استان ها نسبت به تهران وضعیت 
بهترى دارند. همچنین در بخش مربوط به مسکن هزینه 
استیجارى و تامین مسکن بالاست و ترجیحا کسانى که 
نمى توانند در تهران زندگى کنند به شهرشان باز مى گردند 
و در آنجا زندگى مى کنند. وقتى در اینجا عرضه و تقاضا 
یک شرایط نامتعادلى دارد، طبیعتا به وجه مربوط به 
قیمت گذارى نیز اثر مى گذارد و این زمینه تصمیم گیرى 

براى مهاجرت معکوس را ایجاد مى کند و ما این روند 
را مى بینیم و محسوس است. 

او افزوده: در همین اطراف تهران در 
بازدیدهایى که انجام مى دهیم خیلى 
از مردم اذعان دارند که نتوانستند در 
تهران بمانند و از همین رو به روستا و 
محله خودمان بازگشتیم. ما در ابتدا یک 
گام در استان تهران برداریم و بعد انشا... 
گام بعدى را در استان هایى که به تهران 

مهاجرت کرده اند برمى داریم. 
اگرچه مهاجرت به روستاها و شهرهاى 
اطراف تهران صورت گرفته اما برخى از 
این افراد در تهران شاغل هستند و براى 

رفت و آمد هر روزه به تهران با چالش هایى در زمینه حمل 
و نقل مواجه هستند در این خصوص استاندارى تهران چه 
تمهیداتى اندیشیده است؟ استاندار در پاسخ به این سوال 
گفته: استاندارى تهران جز سیاست گذارى یا نظارت عالیه 
و جهت دهى موضوعات وظیفه اى ندارد و دستگاه هاى 
متولى وظیفه لازم را در این زمینه دارند. اما ما در جهت 
این نظارت عالیه که مسئولیت آور است براى مجموعه 
استاندارى تهران تلاش کرده ایم که موضوع حمل و نقل را 
به شکل هاى مختلف و تنوع بخشى به موضوع حمل و نقل 

را در دستور کار قرار دهیم. 
فخارى با اشاره به متروى پرند، تصریح کرده: اگر پرند 
ظرفیت افزایش جمعیت را نمى داشت و برنامه اى براى 
توسعه آن در آینده وجود نداشت کسى به دنبال تامین مترو 
نبود. ما طرح و برنامه اى که امروز براى شهرهاى دیگر 
اطراف تهران مانند شهر پردیس یا دماوند داریم 
این است که با تامین مترو مشکلات حمل و نقل 
را کاهش دهیم. همچنین تامین گذرگاه هاى 
بزرگراهى که براى اطراف تهران برنامه ریزى 
شده و طرح توسعه آن را داریم. همچنین 
اجراى برخى از پروژه هاى کمربندى در 
اطراف تهران براى اینکه بتواند بار 
ترافیکى را متعادل کند همه 
این موارد از زمینه هایى 
است که در حوزه حمل 
و نقل تاثیرگذار است. 

براى مهاجرت معکوس را ایجاد مى کند و ما این روند 
را مى بینیم و محسوس است. 

او افزوده: در همین اطراف تهران در 
بازدیدهایى که انجام مى دهیم خیلى 
از مردم اذعان دارند که نتوانستند در 
تهران بمانند و از همین رو به روستا و 
محله خودمان بازگشتیم. ما در ابتدا یک 
گام در استان تهران برداریم و بعد انشا... 
گام بعدى را در استان هایى که به تهران 

مهاجرت کرده اند برمى داریم. 
اگرچه مهاجرت به روستاها و شهرهاى 
اطراف تهران صورت گرفته اما برخى از 
این افراد در تهران شاغل هستند و براى 

توسعه آن در آینده وجود نداشت کسى به دنبال تامین مترو 
نبود. ما طرح و برنامه اى که امروز براى شهرهاى دیگر 
اطراف تهران مانند شهر پردیس یا دماوند داریم 
این است که با تامین مترو مشکلات حمل و نقل 
را کاهش دهیم. همچنین تامین گذرگاه هاى 
بزرگراهى که براى اطراف تهران برنامه ریزى 
شده و طرح توسعه آن را داریم. همچنین 
اجراى برخى از پروژه هاى کمربندى در 
اطراف تهران براى اینکه بتواند بار 
ترافیکى را متعادل کند همه 
این موارد از زمینه هایى 
است که در حوزه حمل 
و نقل تاثیرگذار است. 


